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 حضور »ترکی الفیصل« 
 در اجتماع منافقین؛ 

نشانه بی درایتی او است
وزیر امور خارجه کشــورمان ، حضور ترکی الفیصل 
مقام امنیتــی عربســتان در اجتمــاع منافقین در 
پاریس را نشــانه بی کفایتی این گونه افراد دانســت 
کــه مانند صــدام آینده خود را به تروریســت ها گره 

می زنند.

محمد جواد ظریف در فرودگاه آســتانه قزاقســتان 
درباره اجتماع منافقین در پاریس و میزبانی فرانسه 
گفت: متاســفانه این تحول جدیدی نیست حضور 
گروهک تروریستی منافقین در فرانسه سال هاست 
که آغاز شده است و این بازی سیاسی هم که سالانه 

برگزار می کنند نخستین بار نیست . 
وی افزود: این بازی که شــکل گرفته همه ساله با 
تعدادی از افراد با شناســنامه معیوب از کشورهای 
مختلف حضــور می یابنــد و ســخنرانی می کنند. 
ظریف تصریــح کرد: افرادی ماننــد »بولتون «و» 
گینگریچ «ســال هاست که در این اجلاس حاضر 
می شوند و از تروریســت ها حمایت می کنند که آن 
هم اتفاق جدیدی نیســت و همیشــه سیاست شان 

همین بوده است. 
رییس دســتگاه دیپلماســی با ابراز تاسف از حضور 
ترکــی الفیصل در اجتماع منافقین افزود: وی هم 
تولیــد کننده القاعــده و طالبان بــوده و هم نقش 
بســیار ننگینی در ســابق رژیم ســعودی داشــته 
اســت که حضورش قدری خبرســاز شد که ان هم 
نشــان دهنده بی کفایتــی و بی درایتــی این افراد 
 اســت که مانند صدام اینده خود را به تروریســت ها 

گره می زنند. 
وی بــا بیان این کــه » موارد اختلافــی درباره رژیم 
حقوقی دریای خزر کم شــده است.« درباره دستور 
کار سفرش به قزاقستان افزود: چند اجلاس سران 
و وزرای خارجه کشــورهای ساحلی خزر در گذشته 
برگزار شده و بحث های خوبی درباره رژیم حقوقی 
این دریا صورت گرفته است. هنوز نکاتی وجود دارد 
که نیاز است درباره انها گفتگوهای بیشتری میان 

وزرا صورت گیرد.
وی در پاســخ به این پرســش که آیا می توان درباره 
تدوین رژیــم حقوقی در این اجــلاس امیدوار بود 
تصریــح کرد: این که ایا در ایــن اجلاس بتوانیم به 
نتیجه کاملی برســیم با توجه به نــکات باقی مانده 

قدری خوشبینانه است.  
وی تاکیــد کرد: بایــد از این فرصت برای بررســی 
بیشــتر موضوعات اســتفاده کنیم تــا در اجلاس 
 اینــده ســران بیــش از پیش بــه نتیجــه نزدیکتر 

شویم. 
ظریــف گفــت: البتــه در این مــدت همکاریهای 
خوبی میان همسایگان خزر  در زمینه های محیط 
زیســت و نگهداری از منابع شــیلات و ابزیان  این 
دریا انجام شــده است و در بســیاری موارد به ویژه 
درباره این که خزر باید دریای صلح و دوستی باشد 
 و بیگانگان در ان حضور نداشــته باشند اتفاق نظر 

وجود دارد. 
رییس دســتگاه دیپلماســی همچنیــن از فرصت 
مناسب اجلاس خزر برای دیدار رسمی یا گفتگوهای 
 سرپایی با  همتایانش از کشورهای ساحلی این دریا 

خبر داد.

گزارش یک  ساله توافق
کمال وندی در گفت و گوی مشروح با »تابناک« از برآیند یکساله توافق هسته ای گزارش داد

پس از انجام بازرسی های معمول در مراکز و سازمان های حساس وارد سازمان انرژی اتمی شدیم و همراه با چند تن از همکاران روابط عمومی و حفاظت سازمان رهسپار دفتر بهروز کمال وندی، معاون 
امور بین الملل، حقوقی و مجلس ســازمان انرژی اتمی شــدیم. به دلیل کمبود وقت، سریع ســراغ اصل مصاحبه رفتیم تا در آستانه یک سالگی توافق هسته ای آنچه در نتیجه آن حاصل شده را به بحث و 

بررسی بنشینیم. آنچه در ادامه می خوانید، مشروح گفت و گوی خبرنگار تابناک با دکتر بهروز کمالوندی است. 

به عنوان اولین ســؤال، آقای دکتر کمالوندی باتوجه به اینکه 
در آســتانه یکسالگی توافق هســته ای قرار داریم، تاکنون از 
حیث فنی چقدر توانســته ایم به اهداف توافق نزدیک بشویم 
و آنچه که برآیند توافق اطلاق می شــود، در یک سال گذشته 

چه بوده است؟ 
ما وقتی عازم مذاکرات هسته ای بودیم، می دانستیم که می رویم تا برای رسیدن 
به اهدافمان، برخی محدودیت را بپذیریم، نه اینکه فضا برای ما باز بشود. بحث 
و استراتژی ما در سازمان انرژی اتمی این بود که محدودیت ها را تا حدی بپذیریم 
که مشــکلی برای آینده و برنامه هسته ای جمهوری اسلامی ایران ایجاد نکند و 
این یک اصل بود. برای اینکه اطمینان پیدا کنیم که دچار مشکلی نمی شویم، هر 
وقت موضوعی مطرح و بحث از محدودیتی می شد، در سطح فنی و متخصصان 
سازمان جلسات متعددی برگزار و بررسی می شد که فرض بفرمایید اگر قرار بود 
این تعداد از سانتریفیوژ یا این سطح از غنی سازی صورت بگیرد، در مورد آن بحث 

می شد و حداقل محدودیت ها را می پذیرفتیم. 
اگر بخواهم از آنچه در یک سال گذشته صورت گرفته گزارشی داده و از آنچه اتفاق 
افتاده، نتیجه گیری کلی بدهم، به جرأت می توانم بگویم برنامه توسعه هسته ای 
ما که به خصوص در مرکز آن موضوع غنی ســازی هسته ای هست، صدمه ای 
ندیده، بلکه فقط مجبور شدیم که مقداری اهداف زمانی را تغییر بدهیم. اگر مثلا 
قرار بود طی ۱۰ سال به غنی سازی صنعتی برسیم، این زمان به ۱۳ یا ۱۴ سال 
رسیده است، اما اصل موضوع صدمه ای ندیده است، با وجود اینکه طرف مقابل 
به دنبال اصل موضوع بود و این هدف را دنبال نمی کرد که کندی در روند حرکت 

هسته ای ایران ایجاد کند. 

 مهم ترین دستاورد برجام به رسمیت شناخته شدن 
غنی سازی در ایران است

در همه حوزه ها همین وضعیتی که عرض شد وجود دارد. طبیعتا موضوع اصلی ما 
غنی سازی بود؛ غنی سازی نه به صورت دو فکت، بلکه به صورت واضح بر اساس 
توافق حاصل شده به رسمیت شناخته شد. وقتی ما در حال غنی سازی هستیم 
و ۵ هزار ماشــین ما مشغول غنی سازی است و آن ها هم این عدد را پذیرفته اند، 
دیگر نباید دنبال این باشیم که به رسمیت بشناسند، کما اینکه این حق هم برای 
ما عملا به رسمیت شناخته شده و این بسیار مهم است، زیرا بسیاری از کشورهای 
در حال توســعه آرزوی این را دارند، یعنی نفس صنعت یک چیزی است و اینکه 
در ســطح بین المللی این حق به رسمیت شناخته شود، چیز دیگری است. این 

مهم ترین موضوعی بود که در جریان توافق هسته ای انجام شد. 

 پس از 10 سال ایران هیچ محدودیتی 
در تحقیق و توسعه هسته ای نخواهد داشت

در بحث تحقیق و توسعه شرایط به چه شکل است؟ 
بحث تحقیق و توسعه هیچ صدمه ای ندیده است، ماشین های مختلفی داریم که 
قرار است کار تحقیق و توسعه خودش را ادامه بدهد. البته یکسری محدودیتی های 
کوچکــی وجود دارد کــه این ها در مقاطعی از زمان رفع می شــود، به طوری که 
عملا بعد از ۱۰ سال هیچگونه محدودیتی در تحقیق و توسعه نخواهیم داشت. 

زیرساخت های فردو به طور کامل حفظ شد
درباره شــرایط آب ســنگین پس از توافق هسته ای کار به چه 

شکل پیش رفته است؟ 
کارخانه آب سنگین ما پیش از توافق هسته ای تولید آب سنگین می کرد، بعد از 
برجام برخلاف آنچه آن ها دنبالش بودند، نه تنها تعطیل نشد، بلکه بر اساس توافق، 
محصولات آن به بازارهای بین المللی عرضه می شود، از جمله محصولات آن به 
کشوری صادر می شود که به دنبال تعطیلی آن بود. خوب این یک دستاورد تاریخی، 
بزرگ و قابل افتخار است. در بحث فردو نیز ما زیرساخت ها را کاملا حفظ کردیم.
باید بدانید که اهمیت فردو در زیرســاخت ها است. ۳ هزار ماشین سانتریفیوژ در 
مســیر ۱۹۰ هزار ماشین برای تولید یک سال نیروگاهی مثل بوشهر خیلی عدد 
مهمی نیست. اگر کسر بگیریم، این تعداد سه صد و نودم یک سال تولید بوشهر 
اســت. ضمن اینکه هدف فردو هم حفظ زیرساخت ها بود، به این معنی که اگر 
حماقتی از سوی دشمن صورت بگیرد، ما بتوانیم در شرایط سخت هم کار غنی 
ســازیمان را بدون وقفه ادامه بدهیم؛ چون جایی اســت که از لحاظ استحکام 
بسیار مستحکم است و خطر نظامی نمی تواند آن را در معرض تهدید قرار دهد. 

فواید برجام برای توسعه فعالیت های هسته ای ایران
پس یعنی از حیث تحقیق و توســعه و ســرپا نگه داشــتن آب 

سنگین و فردو صدمه ای ندیده ایم؟ 
این موارد هیچکدام صدمه ای ندیده، بلکه در قبال محدودیت های نسبی که ما 
پذیرفته ایم،  - کاری به رفع تحریم ها ندارم هرچند این موضوع هم بسیار با ارزش 
اســت، - در حوزه هســته ای فضای بسیاری به روی ما باز شد. در حال حاضر ما 
ارتباطات بسیار زیادی با کشورهای دنیا داریم. اکنون کشورهای اروپایی بسیاری 

با ما ارتباط دارند و در حال امضای یادداشت تفاهم با آن ها هستیم. 
یکی از مهم ترین موضوعات پاراگراف ۵۹ ضمیمه یک است که در آنجا یک نوع 
تضمینی از سوی کشورهای طرف مقابل وجود دارد که ایران بتواند سوخت را تولید 
کند، البته بنا به شرایطی که شرایط سختی برای ما نیست و اگر بخواهیم بگوییم 
همه این کار ها برای این بود که غنی سازی ما متوقف نشود و به سوخت برسیم، 
باید بگویم راه تولید و تامین ســوخت ما باز شد. اگر یک جایی هم محدودیتی در 
ارتباط با ۳۰۰ کیلو ذخایر داریم به مجرد اینکه این ذخایر تبدیل به سوخت و یا تبدیل 

به قرص و میله شود، از آن ۳۰۰ کیلو معاف می شود؛ بنابراین این ۳۰۰ کیلو که به 
نوعی محدودیت محسوب می شود، عملا محدودیتی برای ما نیست. لذا در یک 
جمله ما در ماجرای برجام نه تنها تائیدی بر غنی سازی گرفتیم، بلکه آنچه داشتیم 
را حفظ کردیم. از همه مهم تر راه توسعه را برای صنعت خودمان و آینده باز کردیم. 

تعهدات را انجام داده ایم بابت گزارش سوم آژانس نگران نیستیم
به زودی ســومین گزارش آژانس پیرامون عملکرد جمهوری 
اســلامی ایران در اجرای برجام منتشر خواهد شد، اولا پیش 
بینی شما چیست و فکر می کنید این گزارش حاوی چه نکاتی 
خواهد بود؟ در ثانی فکر می کنید اظهارات اخیر  بان کی مون، 
مرکل و موضع ناتو درباره فعالیت های موشــکی کشورمان در 

روند این گزارش تأثیرگذار خواهد بود یا خیر؟ 
گزارش آژانس علی القاعده باید راستی آزمایی اظهارات جمهوری اسلامی ایران 
باشــد و تاکنون دو مورد آن از زمان اجرای برجام صادر شــده که دو گزارش تأیید 
کننده این اســت که جمهوری اسلامی تعهدات خود را انجام داده است. طبیعتا 
گزارش بعدی به فاصله سه ماه از گزارش دوم – حدود یک ماه و نیم دیگر – منتشر 
خواهد شــد که طبق پیش بینی ما مشــکلی در این زمینه وجود نخواهد داشت، 
چون تمام تعهداتمان را انجام داده ایم و هیچ مشکلی نداریم که بخواهیم نگران 
باشیم، اما خوب همیشه موضوع پرونده هسته ای قبل از اینکه یک پرونده فنی 
باشد، یک موضوع سیاسی بوده. اصلا برجام هم یک راه حل سیاسی برای حل 
این داســتان است، اما همه مســائل سیاسی ما را که حل نکرده، بلکه بخشی از 

آن را حل کرده است. 

هیچ مصاحبه ای با دانشمندان هسته ای انجام نشده است
آقای دکتر صالحی بعد از توافق هسته ای اعلام کرده بودند که 
آنچه در بحث فنی توافق کرده ایم، محرمانه نیست؛ اما مواردی 
بین ایران وآژانس وجــود دارد که دارای ترتیبات لازم خواهد 
بود - مثلا به نحوه بازرســی ها اشاره کرده بودند – در یک سال 
گذشته موضوع ترتیبات به خصوص از طرف مقابل در ارتباط با 

بازرسی ها و مباحثی نظیر آن رعایت شده است؟ 
ترتیباتی که آقای دکتر صالحی اشاره کرده بودند مربوط به بحث PMD بود، یعنی 
آن بیانیه ۱۰ ماده ای که بین دکتر صالحی و آمانو امضا شد. بخشی از این خوب 
محرمانه بود و ۲ ضمیمه داشــت که نحوه بازرسی ها و نمونه گیری را مشخص 
می کــرد. این ها باید به گونه ای می بود که در آن نگرانی های ما و آن ملاحظاتی 
که مقام معظم رهبری داشتند در نظر گرفته شود مثلا چیزی به اسم مصاحبه با 
دانشمندان نباید وجود می داشت که عملا هم به همین شکلی که ما می خواستیم 
شد. آن ها در این باره می گفتند که ما ابهام داریم و ما هم در مقابل پاسخ دادیم که 
ابهامات شما را رفع می کنیم؛ به این شکل که سؤالات آن ها را دریافت کرده و پاسخ 
بدهیم. به آن ها عنوان کردیم که وقتی ابهامات شما به این شکل رفع می شود، 

چه لزومی دارد که بخواهید با افراد خاصی مصاحبه کنید. 

آمانو 10 دقیقه از پارچین بازدید کرد نه بازرسی
یا مثلا آن ها اصرارداشتند که از پارچین بازرسی هایی انجام شود، اما آنچه ما اعلام 
کردیم این بود که بازرسی نه بلکه بازدید می تواند انجام بشود، آن هم باید به صورت 
تشریفاتی انجام شود که استحضار دارید دکتر صالحی به همراه آقای آمانو و معاون 
ایشان که به ایران آمده بودند، به پارچین رفتند و به مدت ۱۰ دقیقه هم آنجا بودند. 
یــا بحث نمونه گیری بود که خودمان انجام دادیم و اجازه ندادیم که آن ها انجام 
بدهند، اما در مورد ترتیبات این کار و اینکه چطور انجام شــود، چیزهایی بود که 
باهم توافق کردیم به نحوی که آن ها احساس کنند استاندارد هایشان رعایت شده 
اســت و بتوانند به آن نمونه گرفته شده اعتماد کنند و در زمان تجزیه و تحلیل از 
آن بهره بگیرند. در واقع این ترتیباتی بود که در آن مقطع برای حل PMD مطرح 
شــد و به نتیجه رســید.  پس از این پروسه بود که تمامی قطعنامه هایی که بر پایه 
PMD دنبال می شد و حتی تصمیماتی که در قالب قطعنامه نبود و صرفا تصمیم 
بود، لغو شــد. بعد از آن ما یک جریان بازرســی ها را داریم که در ۲ قالب پادمانی 
و پروتکل انجام می شــود. ما پروتکل را به صورت موقت و بر اساس توافق برجام 
انجام می دهیم، البته باید نهایتا این موضوع به تصویب مجلس برسد. ضمن اینکه 
تصویب این موضوع در مجلس هم مشروط به یکسری اتفاقات است که همگی با 
هم مفهوم پیدا می کند. اصولا بازرسی ها به همین شکل اتفاق نمی افتد، معمولا 
ما باید اظهاری داشته باشیم، مثلا DIQ می دهیم و یا می گوییم این تاسیسات 
برای چه منظور است و چه هدفی از آن داریم، آنگاه آژانس از طریق بازرسی هایش 

به دنبال راستی آزمایی می رود؛ یعنی هدف از بازرسی ها راستی آزمایی است. 

چیزی به اسم »بازرسی غیرمعمول« در جمهوری اسلامی نداریم
اصولا وقتی توافق پادمانی داریم یک نوع حسابرسی مواد هسته ای داریم، یعنی ما 
مواد هسته ای را حسابداری می کنیم و آژانس در بالا حسابرسی صورت می دهد که 
این حساب ها درست است یا نه؛ یک چیزی شبیه دیوان محاسبات. مثلا بررسی 
می کنــد که اینقدر مواد را از اینجا به آنجا برده اید، آیا این در آنجا موجود اســت یا 
نه؟ اما وقتی پادمان می شــود، غیر از مواد هســته ای، بعضی موارد که خودش 
هســته ای نیســت ولی می تواند به چرخه ســوخت و تولید مواد هسته ای کمک 
بکند، مثلا مثل سانتریفیوژ ها، رتور سانتریفیوژ و... این ها هم مورد بازرسی قرار 
می گیرد، اما قبل از بازرسی، اظهاریه باید باشد که برای راستی آزمایی آن بازرسی 
صورت می گیرد. ما چیزی که از آن بتوان به عنوان بازرســی غیرمعمول یاد کرد، 

در جمهوری اسلامی ایران نداریم. 

غرب خلف وعده کند قدرت برگشت پذیری ایران به شرایط قبل 
برجام باعث تعجب غرب خواهد بود

رئیس ســازمان انرژی اتمی سال گذشته عنوان کرده بود که 
جمهوری اسلامی در حالتی قرار خواهد گرفت که اگر غرب زیر 
توافق بزند، بلافاصله بتوانیم به حالت قبل از برجام برگردیم، 
در حال حاضر با توجه به فعالیت برخی آبشار ها و ماشین ها و در 
خلاء قرار گرفتن بخشی از آن به دنبال اجرای توافق هسته ای، 
قدرت بازگشــت پذیری جمهوری اسلامی به شــرایط قبل از 

برجام در حوزه تاسیسات هسته ای چه میزان است؟ 
مقام معظم رهبری در جمع دست اندرکاران نظام عنوان کردند که این ظرفیت در 
جمهوری اسلامی ایران وجود دارد که ظرف یک سال و نیم به ظرفیت ۱۰۰ هزار 
»ســو« برسد. خوب این بر اساس اطلاعاتدقیق ایشان از توانایی های موجود در 
سازمان انرژی اتمی است. ما زمانی که محدودیت ها را پذیرفتیم این نگاه را هم 
داشتیم که اگر طرف مقابل قرار باشد خلف وعده بکند، بتوانیم به سرعت برگردیم 
به عقب. در این شرایط نه تنها به شرایط قبل از برجام، بلکه به شرایطی برخواهیم 
گشت که باعث تعجب و حیرت آن ها بشود و الان در چنین جایگاهی قرار داریم. 
به طور مثال ضرورتی ندارد وقتی ما بخواهیم به شرایط گذشته برگردیم اگر مثلا 
بیش از ۳ هزار ماشین فعالمان را برداشته ایم، دوباره   همان را سرجایش بگذاریم. 

ما در این شرایط ۳ هزار ماشین پیشرفته تر جای آن خواهیم گذاشت. 
معنای چنین جابجایی هم افزایش ظرفیت ما اســت. ایران امکان تولید چنین 
ماشین ســانتریفیوژ را دارد، ولی فعلا داوطلبانه تولید نمی کند این ماشین ها را. 
اگر قرار باشــددر وضعیت بازگشــت به قبل برجام قرار بگیریم، این امکان وجود 
دارد. نه تنها در این دولت بلکه در دولت قبل هم این امکان بود. چرا در آن دولت 
ماشین های نسل اول را عوض نمی کردند در حالی که ما در تولید یکی از ماشین ها 
در حداقل یکی از نسل ها به نتیجه رسیده بودیم. این اتفاق برای این نمی افتاد که 
در حال مذاکره بودند و نمی خواســتند شرایط به نحوی عوض شود که در طرف 
مقابل احســاس بدی ایجاد شود. البته ما معتقد بودیم که در آن برهه که شرایط 
دعوا بود، استقرار ماشین ها نتایج بهتری درپی داشت، ولی به هر حال به هر دلیلی 
تشخیص دادند که چون در حال مذاکره هستند، طرف مقابل را تحریک نکنند. 

ادامه برجام به نفع همه است
اکنون، در شرایطی که طرف مقابل خلف وعده بکند، دیگری دلیلی ندارد بخواهیم 
ماشین نسل اول را بگذاریم، قطعا می توانیم با ماشین های نسل پیشرفته تر که به 
ســرعت هم می توانیم آن ها را بسازیم – حتی خیلی زود تر از آنچه آن ها فکرش را 
بکنند – ظرفیت را بالا ببریم؛ بنابراین آن ها خودشان می دانند که ادامه برجام به نفع 
همه و بازگشتن شرایط گذشته به ضرر همه است، به دلیل اینکه ما محدودیت هایی 
که داوطلبانه پذیرفته ایم، کنار می گذاریم و تازه دســتمان برای استفاده از نسل 

جدید ماشین ها باز می شود. 
سال گذشته دکتر صالحی وعده داده بود که طی یک سال فرآیند 
تست مکانیکی سانتریفیوژهای نسل IR ۶ و IR ۸ انجام بشود، 
ســؤال مشخص بنده این است که فرآیند تست مکانیکی این 
نســل از ســانتریفیوژ ها در چه مرحله ای قرار دارد و آیا نسبت 
به تزریق گاز به ســانتریفیوژهای IR ۸ اقدامی صورت گرفته 

است یا خیر؟ 
این ماشین ها نیازمند انجام تست های مختلفی هستند. ما یک زمانی در حالت 
سرعت این کار ها را انجام می دادیم، اما برخی مواقع ممکن است این سرعت ها 
مفید نباشد، به طور مثال وقتی ما با سرعت ماشین IR ۱ تولید می کنیم در حالی 
که می دانیم این هنوز اشکالاتی دارد و آن ها را رفع نکردیم، این یک تصمیم است 
که می گیریم؛ یعنی تصمیم می گیریم اگرچه اشکالات این ماشین رفع نشده است، 

افزایش آن ها برای ما مهم است و باید به سرعت آن را اضافه کنیم. 

سانتریفیوژهای IR ۶ و IR ۸ با تکیه بر ۲ هزار سند تولید می شود
در مورد IR ۶ و IR ۸ که ماشــین های جدید محسوب می شوند، تصمیم ما این 
است که به جای عجله دقت بیشتری داشته باشیم و در حالت دقت ممکن است 
کاری که شــش ماهه انجام شدنی است، دو ســاله انجام بشود. هر کدام از این 
ماشین ها حداقل نیاز به ۲ هزار سند دارد، یعنی باید تست های مختلفی در مورد 
آن ها صورت بگیرد. در حــال حاضر به آرامی و دقت در حال جلو بردن اقدامات 
مربوط به این نســل از ماشین ها هستیم و فکر می کنم ظرف چند ماه آینده یک 
مرحله بسیار مهم و حســاس را در این خصوص انجام دهیم.  هم اکنون درباره 
ماشــین های IR ۶ و IR ۸ در مرحله مکانیکال هستیم. البته در این مرحله هم 
گاز تزریق می شود، اما لزوما این گاز، گاز اورانیوم نیست و می تواند سایر گازهای 
مشابه باشد، چون در مرحله تست هستیم. آنچه می توانیم الان بگویم این است 

که کار در مرحله تست است و با دقت پیش می رویم. 
تــا چه زمانــی فکــر می کنید کــه فرآیند تســت این نســل از 

سانتریفیوژ ها به اتمام برسد؟ 
ساخت این نوع سانتریفیوژ ها ممکن است ۷ تا ۸ سال به طول بینجامد. به طور 
کلی ۳ جای دنیا ماشین سانتریفیوژ به صورت صنعتی تولید می کنند که از جمله 
آن می توان به روســیه و آمریکا اشاره کرد، در هیچکدام از این ها شما نمی توانید 
ببینید که چنین ماشین سانتریفیوژی ظرف مدت ۶ ماه، یک سال و یا ۲ سال به 
نتیجه رسیده و ساخته شده باشد. متوسط به نتیجه رساندن یک ماشین کمتر از 
۶ ســال نیست، معمولا ۶ تا ۱۰ سال طول می کشد. بر اساس برنامه ریزی هایی 
که ما داشته ایم ماشین IR ۸ می تواند تمام تست های لازم را به اتمام برساند و به 

یک مرحله کامل شدن بر اساس ۲ هزار سندی که عرض کردم برسد. 
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